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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

МЕМАРЫЯЛ

СТАЛіНСКіЯ РэПРэСіі

12 лістападу сябры грамадзянскай 
ініцыятывы “Хайсы” і неабыякавыя 
да мінуўшчыны грамадзяне, якія 
ствараюць народны мэмарыял 
памяці рэпрэсаваных, абазначылі 
ўскраек расстрэльнага лесу 
чатырохмятровым  мэталёвым 
крыжом з надпісам “Ахвярам 
сталінскага тэрору 1937-1940”.

Якраз тры гады таму ў гэты дзень 
праз сродкі  масавай інфармацыі 
грамадзкасьць ўпершыню 
даведалася пра пахаваньні 
рэпрэсаваных, знойдзеныя 
віцебскімі актывістамі ў лесе за 
некалькі кілямэтраў ад вёскі Хайсы.

За гэты пэрыяд ініцыятыўныя 
грамадзяне пасьпелі зрабіць 
нямала: 34 крыжы памяці, 
указальнікі, шыльды з надпісамі, 
дзесяткі апытаных сьведкаў, 
аўдыё і відэаматэрыялы ўспамінаў, 
занатаваных ад мясцовых жыхароў, 
якія чулі пра масавыя расстрэлы і 
пахаваньні ў сваім лесе. Ля кожнай 

магілы – асобны драўляны крыж. 
Чатыры мэталёвыя крыжы з 
шыльдамі пастаўленыя з абодвух 
бакоў лесу ля дарог, па якіх вазілі 
рэпрэсаваных. Крыж, усталяваны 
сёньня, - самы вялікі. Ён  зроблены 
па аналёгіі з крыжом Еўфрасіньні 
Полацкай – патронкі Беларусі.

Акрамя мужчынаў, якія талакой 
усталёўвалі крыж, паглядзець 
на сёньняшнюю дзею прыехалі 
хайсоўцы Зьміцер Ганчароў, Тамара 
Юркайць, Тамара Дзеравянка... У 
кожнага зь іх свая гісторыя, свае 
ўспаміны пра сталінскія часы. І калі 
89-гадовы Зьміцер Ганчароў бачыў 
падзеі на ўласныя вочы, то жанчыны 
прыгадваюць пра перадваенныя 
зьнішчэньні ў лесе з успамінаў 
сваіх бацькоў і родных, ад чаго 
яны не губляюць сваёй важнасьці і 
дакладнасьці.

Прыгадвае Тамара Юркайць(1949 г. 
нар.), былая старэйшана вёскі Хайсы: 
“У дзяцінстве я была вельмі цікаўнай 

дзяўчынкай. Я добра памятаю 
падзеі мінулага, пачынаючы з трох 
гадоў. Памятаю нават лепей, чым 
тое, што было год таму. Недзе з 
канца 50-ых прыгадваю размовы 
старэйшых на кухні. Я слухала 
дарослых і запамінала. Бог даў мне 
добрую памяць і я памятаю тыя 
размовы.

Так, у гэтым лесе было забіта  і 
пахавана шмат людзей. Зьняволеных 
вазілі на машынах якраз каля дому 
майго дзядзі Пятрака  Малашэнкі. 
Як ён распавядаў, з надыходам ночы 
пачыналі ісьці машыны, а затым 
праз нейкі час зь лесу чуліся стрэлы: 
та-та-та-та.

Я лічу, што вы пачалі вельмі 
высакародную справу. Вы ўсё 
правільна робіце! Гэта добра, што 
вы памятаеце пра тых людзей, 
што сышлі і глядзяць на нас зь неба. 
Я лічу што гэтыя крыжы супакояць 
іхнія душы. Моладзь гэтага можа і 
не разумее, а з узростам пачынаеш 
думаць па-іншаму. І я кажу вам , 
як людзям вялікі дзякуй, і нізкі вам 
паклон!

Нават нашыя жанчыны, якія 
ходзяць у ягады нармальна ставяцца 
да ўсталяваных крыжоў. Яны кажуць: 
“Я сёньня была ў лесе паклала да 
крыжоў печыва, паклала цукеркі”.

Мы ж хрысьціяне і ведаем, 
што наведваць могілкі – гэта 
дабрачынная справа. Пастаўленыя 
крыжы нікому не замінаюць. А калі 
дзяржава хоча весьці раскопкі, няхай 
капае. Я тое казала на сустрэчы ў 
Мазалаўскім сельскім савеце і зараз 
скажу. Пра тое, што тут немцы ў 
час вайны не расстрэльвалі, я чула 
ад сваіх родных. Іхнія размовы пад час 
суботніх пасядзелак пасьля лазьні 
тычыліся толькі рэпрэсій, якія яны 
называлі “яжовымі рукавіцамі”. Гэта 
наша гісторыя і мы мусім пра яе 
памятаць”.

Памятаюць, на жаль, толькі 
грамадзкія актывісты ды вяскоўцы з 
навакольля. Мясцовая ўлада пакуль 
ігнаруе ініцыятыву грамадзянаў па 
ўшанаваньні памяці рэпрэсаваных і 
не жадае атаясамліваць знойдзеныя 
парэшткі з часамі сталінізму.

Ян Сьведка

Цяпер крыж народнага мэмарыялу у памяць рэпрэсаваных 
можна заўважыць з дарогі Віцебск – Гарадок.

НародНы мемарыял

1918-1953 годов в СССР стали около 7 
миллионов человек, из них в Беларуси 
около 500 тысяч. Многие из этих 
людей были осуждены к высшей мере 
наказания и расстреляны, остальные 
– к ссылке, высылке, каторжным 
и принудительным работам, 
нередко вызывающим повышенную 
смертность. Уголовные дела 
репрессированных в послевоенные 
годы были пересмотрены, 
подавляющее большинство из них 
признаны незаконно осужденными и 
реабилитированы.

Неофициальным Днем Памяти 
жертв политический репрессий в 
Беларуси (официальный пока не 
принят) является 29 октября. В этот 
день ночью в минской тюрьме НКВД 
были расстреляны более 100 человек 
видных партийных и советских 
работников, общественных деятелей и 
22 литератора, в том числе поэты Алесь 
Дударь, Юрка Левонный, Валерий 
Моряков, Сергей Мурзо, Михась Чарот, 
прозаики Платон Головач, Михась 
Зарецкий, Василий Коваль, Василий 
Сташевский, Анатолий Вольный…
Всего было репрессировано 440 из 
550-ти белорусских творцов.

29 октября Оргкомитет Хайсы, БХД и 
КХП-БНФ похоронили останки жертв 
сталинского террора в 1937-1940-х 
годах, которые были расстреляны в 
урочище Хайсы недалеко от Витебска 
и были найдены после работы 52-го 
поискового батальона в апреле-мае 

2017 года.
Витебский активист Ян Державцев 

написал в своем Фейсбуке:
Калі мы сёння выйшлі на ўскраіну 

лесу і накіраваліся да трох крыжоў, 
якія складаюць культурную 
кампазіцыю Мемарыяла, мы 
спачатку не зразумелі, што гэта 
такое ляжыць насупраць трох 
крыжоў, а калі падыйшлі бліжэй, 
то ўжахнуліся, калі ўбачылі зусім 
побач з крыжамі на полі, дзе раней 
расстрэльвалі нкусаўцы ў 1937-1940 
годзе нявінных людзей, вялізныя кучы 
саломы і гною, якія вывезлі работнікі 
калгаса ,,Прызыў” і які знаходзяцца 
пад кіраўніцтвам ,,Облгаза”.
Навокал стаяў страшэнны смурод 

ад гною, мы лічым што такім чынам 
учора работнікі ,,Облгаза” ўшанавалі 
светлую памяць людзей забітых 
Савецкай уладай пад час Сталінскага 
тэророра. Няўжо людзі не разумеюць, 
што вырошчваць зерне на могілках – 
гэта кашчунства і вар’ятства, і крывавы 
хлеб стане ім папярок глоткі.

Раней у гэтым лесе нкусаўцы 
расстрэльвалі беларускі народ, а зараз 
займаюцца сельскай гаспадаркай 
замест таго, каб зрабіць тут Мемарыял 
загінуўшым грамадзянам ад крывавых 
рук катаў Савецкай улады.

Мы добра разумеем, што загад 
калгаснікам сеяць і жаць аддала 
Савецкая ўлада, будзь яна проклята 
за тыя злачынствы, што зрабіла з 
народам Беларусі, але і зараз нашчадкі 

Савецкай улады трымаюць мёртвай 
хваткай жывых.

Почти три десятка свидетелей из 
деревень Хайсы, Дриколье и города 

Витебска однозначно соотносят 
захоронения с довоенным периодом. 
Но ни одно государственное ведомство 
не желает обращать внимание на это 
обстоятельство. Власти заявляют, что 
люди, которым было по пять – шесть 
лет перед войной, не могут быть 
свидетелями событий.

Представьте, что вы живете в мире, 
где внезапно исчезают люди. Может 
быть, это будет ваш сосед, знакомый, 
ваша учительница или начальник. Это 
случится ночью или днем, сегодня 
или завтра и, вероятно, вы никогда 
не узнаете наверняка, почему его 
забрали, почему она исчезла. Пиджак 
в лесу, женский гребешок с именем, 
черепа с дырками от пуль – все, что 
найдется потом. Страшно? Видимо, 
нет, если мы не знаем таких мест, как 
Хайсы, Поляи и Кобыляцкая гора. 
Про то, почему про это нужно знать 
всем, читайте здесь (https://vkurier.
by/105405).

vkurier.by

В Витебском районе на поле, где расстреливали в 30-х, 
высыпали кучи навоза.

Кровавый хлеб хайсов

2 лістапада грамадзкія актывісты 
наведалі могілкі і месцы пахаваньняў 
у Віцебскім раёне, дзе знайшлі вечны 
спачын іхныя аднадумцы і грамадзяне, 
што сталі ахвярамі сталінскага 
рэжыму.

Традыцыю запачаткаваў дзесяць 
гадоў таму Барыс Хамайда, калі ў 
першую гадавіну сьмерці свайго 
сябра, вядомага апазыцыянэра 
Ўладзімера Плешчанкі наведаў у гэты 
дзень ягоную магілу.

Жалобны маршрут пачаўся з 
гарадзкіх могілак «Копці», дзе 
пахаваныя чальцы БНФ Алесь 
Мудрычэнка, Раман Салаўян, Сяргей 
Цярэнцьеў ды колішняя старшыня 
абласной арганізацыі АГП Алена 
Залеская.

На вясковых могілках ля вёскі 
Друкава наведалі магілу кіраўніка 
гарадзкой арганізацыі КХП БНФ 
Уладзімера Плешчанкі, зь якім 
Барыса Хамайду зьвязвалі і 
сапраўднае сяброўства, і змаганьне за 
дэмакратычную будучыню краіны.

Апошнім пунктам маршруту стала 
месца масавых расстрэлаў у лесе 
ля вёскі Паляі. На круглай паляне 
— вялікі зялезны крыж з надпісам 
«Ахвярам таталітарнага рэжыму», 
вакол яго — некалькі драўляных. Тут 
ушанаваньне памяці рэпрэсаваных 
завяршылі малітвай за Беларусь.

Ян Сьведка

Віцебскія актывісты ўшанавалі 
памяць паплечнікаў, паха-
ваных у Віцебскім раёне.

На дзяды
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

 МіНуўшЧЫНА і СуЧАСНАСьЦь

ЗДАРэНьНіЗЛАЧЫНСТВЫ

эКАЛОГіЯ

У полі каля вёскі Бандары 
Віцебскага раёна 2 
лістапада разам з бульбай 
выкапалі боепрыпасы, 
паведамляе міліцыя рэгіёну 
са спасылкай на начальніка 
службы інфармацыйна-
прапагандысцкай работы в/ч 
5524 Марыю Вараб’ёву.

Ураджай з боепрыпасамі 
даставілі ў памяшканне для 
сартавання гародніны - там 
выкапаныя спецтэхнікай 
клубні аддзяляюць ад смецця 
і іншародных прадметаў.

Галоўны аграном вельмі 

здзівіўся, калі ў кантэйнеры 
для смецця заўважыў 
прадметы, падобныя на 
гранаты.

Выкліканы сапёрна-піратэх-
нічны разлік вайсковай 
часці 5524 выняў 250 адзі-
нак выбухованебяспечных 
прадметаў часоў Вялікай 
Айчыннай вайны. Сярод іх 
былі артылерыйскія снарады 
і выбухоўнікі, мінамётныя 
міны, гранаты.

Усе знаходкі ўзарвалі на 
спецыяльнай пляцоўцы.

news.tut.by

У Віцебскім раёне разам з бульбянымі клубнямі 
на сартаванне прывезлі міны і гранаты.

бульба 
прыпраўлеНая 

міНамі і граНатамі

Безработный житель Рубы 
получил 10 суток ареста за 
кражу семи бутылок водки 
из магазина «Евроопт». 
Также с него был взыскан 
ущерб за похищенный и 
невозвращенный в магазин 
товар.

В пятницу вечером 22 
сентября он за четыре визита 
вынес из магазина четыре 
бутылки водки. Но на этом 
не остановился. Поняв, 
что все прошло успешно, 

мужчина решил, что можно 
еще раз повторить. На утро 
следующего дня мужчина 
вновь наведался в «Евроопт». 
Ставки, однако, возросли, и 
он под куртку спрятал сразу 
две бутылки – и опять все 
прошло благополучно, никто 
не заметил кражи. И тут, 
как говорится, житель Рубы 
вошел в кураж и после обеда 
в очередной раз попытался 
украсть бутылку водки, но 
его на месте преступления 

Суд Железнодорожного района Витебска рас-
смотрел дело по статье 10.5 часть 2 КоАП Респуб-
лики Беларусь — мелкое хищение имущества 
путем кражи, совершенное повторно в течение 
одного года после наложения административного 
взыскания за такое же нарушение, пишут 
«Витьбичи»

подвела жадНость
поймал работник магазина.

Как пояснила судья 
суда Железнодорожного 
района Елена Цыганкова, 
которая рассматривала 
административное дело, во 
время «удачных» краж он 
брал водку одной и той же 
марки, а вот в последний 
раз прихватил другую – и 
она стала «роковой». Записи 
с камер видеонаблюдения 
показали, что все семь 
бутылок были похищены 
мужчиной, он признал свою 
вину.

Месяц назад мужчина был 
привлечен к администра-
тивной ответственности 
за аналогичное право-
нарушение.

«Витьбичи»

Все, что мы имели у себя из 
документов, это копия плана 
из дарственной Тадеуша 
Огинского за 1743 год в пользу 
Свято- Успенского Тадулинского 
базылианского монастыря.

На этой карте обозначен сам 
«Двор Тадулин». Мы видим, что 
он находился на берегу озера, 
дальше шла дорога к «кляштару 
базыльянскаму», который, как 
видно на плане, также стоит 
на берегу. Карта составлена 
на польском, стараемся 
максимально соотнести 
польский и белорусский языки, 
и все становится понятным! 
Кляштар стоит в «мястэчке 
Слабада».

Тут нужно сделать небольшое 
лирическое отступление. 
Дело в том, что именно в этой 
деревне Слобода прошло мое 
голоштанное детство. Здесь я с 
братом помогал своей одинокой 
тетушке по хозяйству: жал 
ячмень, носил воду из колодца, 
полол грядки. И в свободное 
от работы время бегал с 
деревенской детворой с мячом, 
купался в озере, удил рыбу.

Это были далекие 1960-70-е 
годы. Отец с матерью привозили 
из Витебска меня с братом в 
начале лета на машине прямо 
к тетке на молочную ферму. 
Ставили на железные весы с 
гирями, на которых «важыли» 
молоко, и взвешивали нас 
«живым весом». В конце лета 
опять нас взвешивали на весах 
и вычислялся «привес». Тетка 
удовлетворенно замечала, что 
откормила нас на «чатыры з 
паловай кило», ну прямо как 
поросят!

Там я с детства слышал про 
счастливое избавление пана 
Тадэуша, правда, в Слободе 
рассказывали не про кабана, а 
про волков. Там мы бегали по 
горе кирпичей с торчащими 
из земли коваными крестами, 
что остались от разрушенного 

монастыря.
Мы решили найти старейшего 

жителя «Имения» (местные 
называют свою деревню чаще 
так, по-старому) и узнать про 
«Двор Тадулин». После долгих 
расспросов нас направили в 
дом, что стоит на крайней улице 
у озера. Там живет старожил 
Котикова Валентина Кирилловна. 
Входим в сени. В коридоре 
жестяное ведро с водой, в доме, 
как обычно, на стене выцветший 
парный фотопортрет родителей 
в картонном паспарту.

Пожилая женщина рассказала, 
что ее отец работал конюхом до 
революции у владельца поместья 
по фамилии Ивановский, и сама 
она еще помнит панский дом, 
и хлевы, и амбар, которыми 
потом пользовался колхоз при 
советской власти.Фундаменты 
и груда цаглин и цяпер там 
валяюцца,- и показала рукой в 
направлении озера.

Конечно же фамилию 
Огинский она и не слышала, да 
оно и понятно, ведь усадьбу 
вместе с землями продал еще 
внук Тадэуша знаменитый Михал 

Клеофас, когда покидал родину в 
1823 году. После этого «Имение» 
переходило из рук в руки. После 
непродолжительного разговора 
о жизни и болезнях, а также о 
плохом урожае картошки в этом 
году мы направились искать 
остатки фундаментов дворца.

И действительно, среди 
зарослей крапивы мы набрели 
на остатки построек. В основном 
не старых, но несколько 
развалин ближе к озеру были 
явно из старого ручной работы 
кирпича. Мы взяли с собой пару 

«цаглин», чтобы дома показать 
специалисту, определить какого 
века эти кирпичи.

Дальше мы отправились в 
деревню Слобода, где находился 
Свято-Успенский Тадулинский 
монастырь. Дорога петляет 
среди полей вдоль озера, и 
вот мы на горе, поросшей 
соснами. Отсюда открывается 
великолепный вид на деревню 
и высокий насыпной холм, 
где когда-то, как корабль, над 
озером возвышался прекрасный 
Собор.

Его взорвали немцы во время 
войны в 1943 году, а остальное 
разрушение довершили наши 
партийно-колхозные атеисты.

Мы уже знали, что здесь 
положено начало возрождению 
монастыря и церкви. В 
деревянном здании бывшей 
школы живут несколько 
монашек, а на холме поставлена 
временная деревянная 
церковь.

Пожилой мужчина в сапогах 
оказался завхозом при 
монастыре, и я в нем узнал 
бывшего бригадира из местного 
колхоза. Он нас сводил в 
раскрытый подвал церкви, 
который, к счастью, сохранился. 
Там устроен погреб с продуктами 
для монастыря. В общем, 
церковь будут отстраивать, и это 
хорошо.

Возвращались мы в хорошем 
настроении — мы все-таки 

выполнили главное: нашли 
место, где стоял знаменитый 
«Двор Тадулин».

Но вы мне скажете, а а при 
чем тут Виленский университет? 
Оказывается, в конце жизни 
Тадэуш Огинский выделил 
деньги на строительство 
костела святого Иоанна, кстати, 
спроектированного знаменитым 
архитектором Глаубицем, 
который построил Софийский 
собор в Полоцке.

Игорь Куржалов
vkurier.by

Деревня Тадулино стоит на берегу красивого озера 
Вымно, что находится в Суражско- Яновичских 
краях Витебского района. И наша экспедиция в 
составе трех энтузиастов во главе с моим другом 
Верамейчиком отправилась в эти края. Мы решили 
найти место, где находилась когда- то резиденция 
витебского князя Тадэуша Огинского.

НеизвестНая витебщиНа: 
тадулиНо

Большая половина зе-
мель, занятых борщевиком 
находится в Ушачском 
районе — 1050 гектаров, 
затем следуют Витебский — 
252 гектара, Городокский — 
245 гектаров, Браславский 
— 150 гектаров, 
Толочинский — 90 гектаров 
и Сенненский — 72 гектара 
— районы.

Из этих земель 1080 
гектаров или 52% 
принадлежат сельско-
хозяйственным органи-
зациям, 148 гектаров или 7% 
— земли лесного фонда, 298 
гектаров или 14% — земли 
населенных пунктов, 233 
гектара или 11% — полосы 
отвода и придорожные 
полосы автомобильных 
дорог.

В 2017 году регулирование 
распространения и 
численности борщевика 
Сосновского проводилось 
на площади 1756 гектар. В 
основном использовался 
ручной и механический 
способ — на 12578 гектарах, 
а также химический 
метод — на площади 378 
гектар, комбинированный 
с использование 
гербицидов с последующим 
окашиванием — на 
площади 34 гектара, 
прочими методами — 
на площади 73 гектар. 
Однако ликвидировать 
удалось 12 гектаров 
мест произрастания 
борщевика, сообщает 
заместитель начальника 
отдела Витебского 
областного комитета 
природных ресурсов и 
охраны окружающей среды 

Вячеслав Демиденко.
Проведение работ 

по регулированию 
распространения и 
численности борщевика 
Сосновского ежегодно 
находится на постоянном 
контроле в Витебском 
областном комитете 
природных ресурсов и 
охраны окружающей среды, 
городских и районных 
инспекциях. В текущем году 
пользователям земельных 
участков и (или) водных 
объектов выдано более 
2 тысяч предписаний на 
своевременное принятие 
мер по борьбе с борщевиком. 
За невыполнение 
мероприятий в отно-
шении землепользователей 
составлено 177 
административных прото-
колов, наложено штрафов 
на сумму 17 700 рублей.

news.vitebsk.cc

Сейчас в Витебской области борщевиком 
Сосновского занято 2071,6 гектаров, тогда как год 
назад это опасное растение занимало только 1311 
гектаров. В текущем году удалось уничтожить 
только 12 гектаров произрастания сорняка.

боршчевиК 
Наступает

Вернувшись домой в Полоцк показали 
захваченные с собой обломки кирпичей 
археологу из Полоцкого историко-культурного 
заповедника Саше Соловьеву, и тот по каким-то 
только ему известным признакам определил, 
что эти кирпичи обожжены в 18 веке. 
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ДэКРэТ №3

НАшА ДЗЯРжАўНАСЦь

Новая редакция проекта декрета № 
3 «О предупреждении социального 
иждивенчества», который теперь 
называется «О содействии 
занятости», подразумевает, что 
граждане, признанные социальными 

иждивенцами, должны будут 
возмещать полную стоимость 
льготируемых государством услуг. Об 
этом журналистам сообщила 9 ноября 
в Палате представителей министр труда 
Ирина Костевич.

По ее словам, проект обновленного 
декрета находится на рассмотрении в 
Администрации президента. «Секретов 
никаких нет. Уже неоднократно мы 
говорили, что обновленная версия 
декрета № 3 направлена прежде всего 
на содействие и стимулирование 
занятости, на активную политику 
занятости по отношению к тем 
гражданам, которые хотят работать», — 
сказала министр.

На вопрос, как планируется 
стимулировать тех, кого признают 
«тунеядцами», Костевич ответила: «Я 
не знаю по поводу тунеядцев и не хочу 
произносить эти слова. Но прежде всего 
обновленный декрет № 3 направлен, в 
том числе, и на выход из тени тех, кто 
занимается скрытой занятостью. Чтобы 
действительно вывести этих людей на 
рынок труда, мы планируем полное 
возмещение тех затрат, которые сегодня 
льготируются со стороны государства».

«Какие это будут услуги, будет 
еще рассматриваться», — добавила 
министр.

Замминистра труда: новая редакция 
декрета № 3 направлена на обеспечение 
занятости, а не на уплату какого-то 
сбора

Декрет № 3 «О предупреждении 
социального иждивенчества» был 
подписан Александром Лукашенко 2 
апреля 2015 года. Он обязывал граждан 
Беларуси, постоянно проживающих 

на территории страны иностранных 
граждан и лиц без гражданства, которые 
не участвовали в финансировании 
государственных расходов или 
участвовали в таком финансировании 
менее 183 календарных дней в 
году, уплачивать сбор в 20 базовых 
величин. Иначе им грозил штраф либо 
административный арест, напоминает 
БелаПАН.

Срок уплаты сбора истек 20 февраля 
2017 года. По данным Министерства по 
налогам и сборам, сбор уплатили более 
54 тыс. человек из 470 тыс., которым 
были разосланы уведомления.

Декрет вызвал возмущение в 
обществе и привел к массовым уличным 
протестам, пик которых пришелся на 
весну этого года.

В начале июля Лукашенко 
распорядился начать возврат сбора, 
уплаченного по декрету, но деньги 
возвращают только тем, кто смог 
трудоустроиться. На совещании 3 августа 
он подчеркнул, что «никакой отмены 
декрета № 3 быть не может» — речь идет 
о новой редакции этого документа. Глава 
государства поручил правительству 
подготовить обновленный вариант к 
1 октября. 2 октября стало известно, 
что доработанный вариант декрета 
№ 3 направлен на рассмотрение 
президента.

Алексей АЛЕКСАНДРОВ
http://naviny.by

Обновленный декрет № 3 предполагает возмещение 
«тунеядцами» полной стоимости льготируемых государством 
услуг.

«туНеядцы» будут платить по полНой... 
стоимости

«Існаваньне БССР у 
складзе СССР, — піша Валер 
ужо ад сябе, — спрыяла 
фармаваньню беларускага 
этнасу, нацыянальнай 
ідэнтыфікацыі».

Думка ня новая. Настолькі 
ня новая, што быццам і 
даказваць ня трэба. І так усім 
ясна. «Падабаецца гэта каму-
небудзь ці не, гэта факт», 
— настойвае цытаваны 
Валерам ідэоляг.

А як можа не падабацца, 
калі тым, каму не падабаецца, 
усё мінулае стагодзьдзе рот 
закрывалі адным аргумэнтам 
— сырой зямлёй. І паўтаралі 
свой «факт» з пакаленьня ў 
пакаленьне. Бо нічога, апроч 
паўтарэньня, у іх не было.

Сёньня праўда, а яна 
адваротная, падмацаваная 
аргумэнтамі, прагучала ўжо 
шмат разоў. Але праваднікі 
«постпраўды» стаяць на 
сваім: беларусаў прыдумаў 
Кастрычнік.

Пачнем з Кастрычніка, безь 
якога «не было б беларускай 
дзяржаўнасьці».

Усе сучасныя нацыі 
сфармаваліся ў ХІХ 
стагодзьдзі. Беларусы тут не 
выключэньне. Гэта тыповы 
працэс для ўсіх. Спачатку 
ўзьнікае нацыянальная 
ідэя (а гэта ўласна і ёсьць 
ідэя сваёй нацыянальнай 
дзяржавы), вакол ідэі 
фармуецца нацыя. Урэшце 
нацыя здабывае гэтую самую 
дзяржаўнасьць. І па тэрмінах 

гэты працэс у эўрапейскіх 
народаў адбываўся больш-
менш сынхронна, што ў 
беларусаў, што ў фінаў ці 
немцаў.

Беларуская нацыянальная 
ідэя ўзьнікла ў асяродзьдзі 
студэнтаў Віленскага 
ўнівэрсытэту, аб’яднаных 
у таварыства філяматаў-
філярэтаў. Гэта 1817 год. 
Вось бы нам што сёлета 
адзначаць, а не Кастрычнік.

Далей на працягу ХІХ 
стагодзьдзя праз асьветную 
працу пад шалёным 
прэсінгам з боку расейскіх 
акупантаў (успомніце, 
што стала зь філяматамі) і 
паўстаньні супраць гэтых 
самых акупантаў, масавыя 
рэпрэсіі і супраціў цынічнай 
русіфікацыі краю (тысячы 
герояў аддалі сваё жыцьцё, 
здароўе і свабоду за гэтую 
ідэю) беларуская ідэя 
дабралася да 1897 году 
— першага імпэрскага 
перапісу насельніцтва, дзе 
беларускую мову назвалі 
сваёй 6 мільёнаў чалавек. Іх 
што, Ленін за язык цягнуў? 
З Шушанскага. Але менавіта 
гэты год (сёлета таксама 
круглая дата) можна лічыць 
годам, калі сфармавалася 
беларуская нацыя. За 20 
гадоў да Кастрычніка.

Гэтай падзеі папярэднічала 
зьяўленьне на сьвет 
маніфэсту Францішка 
Багушэвіча ў 1891 годзе:

«Можа, хто спытае: дзе 

ж цяпер Беларусь? Там, 
братцы, яна, дзе наша мова 
жывець: яна ад Вільні да 
Мазыра, ад Віцебска за 
малым не да Чарнігава, дзе 
Гродна, Менск, Магілёў, 
Вільня і шмат мястэчкаў і 
вёсак...»

Пачынаючы з 1906 году 
— як з рогу ўсяго многа — 
беларускія газэты, школы, 
партыі, царква, тэатры...

Усё, між, іншым, як ва ўсіх 
— у літоўцаў, палякаў, чэхаў. 
І як ва ўсіх, у 1918 годзе — 
абвяшчэньне незалежнасьці 
Беларускай Народнай 
Рэспублікі.

Але якім тут бокам 
Кастрычнік? А вось якім.

25 кастрычніка 1917 году 
бальшавікі захопліваюць у 
Расеі ўладу.

У сьнежні 1917-га 
ў Менску зьбіраецца 
прадстаўнічы Ўсебеларускі 
кангрэс — больш за тысячу 
дэлегатаў ад усіх беларускіх 
арганізацый і рэгіёнаў. 
Кангрэс пастанаўляе 
аб’вясьціць Беларусь 
незалежнай дзяржавай. У 
залю ўрываюцца расейскія 
бальшавікі і разганяюць 
кангрэс. Але застаецца Рада 
кангрэсу, якая працягвае 
працаваць і 25 сакавіка 1918 
году абвяшчае Беларусь 
незалежнай дзяржавай. У 
краіне ідзе вайна, Менск 
акупаваны немцамі. А што 
Кастрычнік? Бальшавікі 
зноў захопліваюць Менск 
і выцясьняюць Урад 
БНР спачатку ў Горадню, 
пасьля ў эміграцыю. 
Праўда, нікуды не ўдаецца 
выцесьніць легітымнасьць 
Ураду і яго рашэньняў. Каб 

неяк справіцца з гэтым, 
бальшавікі аб’яўляюць 
сваю ССРБ — цалкам 
падначаленую Маскве 
рэспубліку, чым дасягаюцца 
дзьве мэты: змазаць эфэкт 
агрэсіі і акупацыі, а таксама 
зрабіць народу прышчэпку 
кароўскай воспы — ад 
дзяржаўнасьці.

А што, дарэчы, народ? 
500 антыбальшавіцкіх 
паўстаньняў па ўсёй краіне, 
найбуйнейшае зь якіх 
адбываецца на Случчыне. 
Ізноў бязьмежнае мора 
забітых, інтэрнаваных, 
выселеных, выціснутых у 
эміграцыю.

Цяпер пра спрыяньне 
Кастрычніка «фармаваньню 
беларускага этнасу 
і нацыянальнай 
ідэнтыфікацыі». Па-першае, 
навошта фармаваць тое, 
што ўжо сфармаванае (хіба 
што не табою). Па-другое, 
«беларусізацыя» 1920-х была 
ілюзорнай і правакацыйнай 
— каб заявіла пра сябе 
новая нацыянальная эліта, 
каб у 1930-я ўсю яе татальна 
пусьціць пад нож. А далей усё 
«фармаваньне» зводзілася 
да таго, каб трымаць 
беларушчыну ў рамках 
дэкаратыўнага арнамэнту 
на сьцягу. Варта дадаць, што 
пры Машэраве ў беларускіх 
гарадах былі закрытыя ўсе 
да адной беларускія школы.

Прыведзеныя мною факты 
ёсьць у адкрытым доступе. 
Але іх давядзецца яшчэ 
доўга паўтараць, пакуль яны 
ня зьявяцца ў школьных 
падручніках і тэзіс пра 
стварэньне бальшавікамі 
беларускай дзяржаўнасьці 

ня кане ў лету.
Што да саміх трансьлятараў 

Кастрычніцкага пазытыву 
для Беларусі, дык варта 
ўсьведамляць, што гэты 
тэзіс — ня што іншае як 
стэрэатып расейскае 
правінцыі і прадукт рабскае 
псыхалёгіі, якую расейская 
імпэрыя заўсёды ўкараняла 
на захопленых землях. 
Насамрэч беларусы паводле 
сваіх нацыянальных 
кандыцыяў нічым ня горшыя 
за французаў ці чэхаў ці 
нарвэжцаў. Проста ніхто зь 
першых крокаў жыцьця не 
выхоўвае ў іх нацыянальнае 
і чалавечае годнасьці. 
«Падабаецца гэта каму ці 
не».

У 1980 годзе Сяржук 
Сокалаў-Воюш на маіх вачах 
на каленцы напісаў пра ўсё 
гэта верш:

Мая... Не мая? Мая!
Вам спрэчкай мяне ня 

здолець.
Бо праўды ад маскальля
Ня мушу пачуць ніколі.
Гісторыю нашу ўшчэнт
Разьнесьлі. У сілы права.
І нейкі сьляпы дацэнт
Адмовіў маю дзяржаву.
Казаў ён: кім вы былі,
Пакуль не прыйшоў 

Кастрычнік?
Казаў, што на маскальлі
Трымаўся шчэ наш язычнік...
Ды толькі ня ўцяміў ён,
Што іншыя нашы крылы,
Яшчэ ад часоў плямён,
Яшчэ ад часоў Ярылы.
Віншую цябе, Беларусь,
Зь вялікім тысячагодзьдзем.
Няхай скаланецца хлус,
Бо праўда жыве ў народзе.

Сяргей Дубавец
«Радыё Свабода”

ці КастрычНіК прыдумаў беларусКую дзяржаву?
Майму карэктнаму калегу Валеру Карбалевічу цяжка 
спрачацца з тым фактам, што «без Кастрычніцкай 
рэвалюцыі беларускай дзяржаўнасьці не было 
б» — гэта Валер цытуе кагосьці зь дзяржаўных 
ідэолягаў.
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 НАшА ўЛАДА

У Беларусі заработная плата чыноўнікаў 
дэманструе рэкордны рост. Паводле 
звестак Белстата, у верасні гэтага года 
намінальная зарплата работнікаў у 
сферы дзяржкіравання склала 1.084 
рублі, тады як у верасні мінулага — 
790,4. Такім чынам, за год намінальная 
зарплата ў органах дзяржкіравання 
вырасла на 37,1%, рэальная — на 30,8%.

Гэта максімальны рост зарплаты сярод 
усіх відаў дзейнасці ў краіне, пры тым 
што ўзровень заробкаў чыноўнікаў на 
30,4% вышэйшы, чым у сярэднім па 
Беларусі.

Так, рэальная зарплата ў верасні 2017 
года да верасня мінулага вырасла: на 
19,4% — у машынабудаванні, на 13% 
— у металургіі, на 11% — у сельскай, 
лясной і рыбнай гаспадарцы, на 10% — 
у авіяцыі.

У некаторых відах дзейнасці яна 
знізілася: у паліграфіі — на 2,4%, 
страхаванні — на 2,2%, у дапаможнай 
дзейнасці паветранага транспарту — на 
1,9%.

Рэальная зарплата ў бюджэтных 
арганізацыях у студзені—верасні 
2017 года ў параўнанні з адпаведным 
перыядам 2016 года павялічылася на 
1,3%, у верасні 2017 года ў параўнанні са 
жніўнем 2017 года — на 5,7%.

Намінальная налічаная 
сярэднямесячная зарплата бюджэтнікаў 
паводле вынікаў дзевяці месяцаў склала 
597,5 рубля, у верасні — 636 рублёў, што 
на 36,1 рубля (або на 6%) больш, чым у 
жніўні.

Намінальная налічаная 
сярэднямесячная зарплата ў цэлым па 
краіне ў студзені—верасні склала 789,9 
рубля, у тым ліку ў верасні — 831,3 
рубля. Гэта на 13,1 рубля (на 1,6%) менш, 
чым у жніўні.

Згодна са звесткамі афіцыйнай 
статыстыкі, у верасні ў сферы 

дзяржкіравання было занята 66 тысяч 
572 чалавекі (летась — 72.723 чалавекі).

У каментары БелаПАН дацэнт 
Міжнароднага ўніверсітэта «МІТСО» 
кандыдат эканамічных навук Вячаслаў 
Ярашэвіч адзначыў, што такі рост 
можа быць звязаны з аптымізацыяй 
колькаснага складу дзяржапарату. 
«Камусьці гэты працэс прыносіць 
значную прыбаўку да зарплаты, іншым — 

пошук новага месца працы. Скарачэнне 
дзяржслужачых заахвочваецца на 
высокім узроўні», — адзначыў Ярашэвіч.

Тое ж самае, дадаў ён, адбываецца 
і ў іншых структурах. «Напрыклад, ва 
ўніверсітэтах скарачаюць кафедры і 
стаўкі, што прыводзіць да росту зарплат 
кіраўнікоў. А звычайныя бюджэтнікі 
застаюцца на тарыфнай сетцы, звязанай 
са стаўкай першага разраду, якая 
падымаецца ў апошнія гады рэдка і ўсяго 
на 3-5%», — сказаў Ярашэвіч.

Кіраўнік Навукова-даследчага цэнтра 
Мізеса Яраслаў Раманчук, у сваю 

чаргу, адзначыў, што рост зарплат 
дзяржчыноўнікаў звязаны з выкананнем 
пастаўленай Аляксандрам Лукашэнкам 
задачы давесці сярэднюю зарплату да 
канца года да 1.000 рублёў.

«Можна гэта зрабіць, павялічыўшы 
адной афіцыйнай групе зарплату на 
70%, а іншай — не павялічваць зусім. 
У сярэднім „усім па 500“ (долараў у 
эквіваленце. — БелаПАН.) і атрымаецца. 
Многія будуць рады з яшчэ большым 
запалам выконваць валавыя паказчыкі, 
а астатнія, хто не дасягнуў 500, павінны 
разумець, што падачак больш не будзе», 
— лічыць эксперт.

Ён звярнуў увагу на тое, што 
дзяржрасходы два гады запар застаюцца 
на ўзроўні 42-43% ад ВУП і не зніжаюцца. 
Ёсць яшчэ так званыя забалансавыя 
выдаткі (прыблізна 5% ВУП). «Мы не 
можам кантраляваць расходы ўсіх 
органаў дзяржкіравання, таму ім лёгка 
перакінуць з аднаго артыкула расходаў 
на іншы, у тым ліку на павышэнне зарплат. 
Яны будуць праядаць грошы, замест 
таго каб накіроўваць іх на развіццё», — 
мяркуе эканаміст.

Марына Носава
БелаПАН

За год намінальная зарплата ў органах дзяржкіравання вырасла 
на 37,1%, рэальная — на 30,8%. Сярод усіх відаў дзейнасці ў 
Беларусі, у чыноўнікаў — максімальны рост зарплаты.

заробаК чыНоўНіКаў дэмаНструе рэКордНы рост

Да, по большому счету эпоха прошла. 
В советские времена красные даты в 
Минске отмечали многотысячными 
манифестациями, сегодня же 
официальное мероприятие — 
возложение цветов к большому черному 
монументу Ленина перед Домом 
правительства — собрало примерно 
тысячу человек на четверть часа. Потом 
публика быстро рассосалась.

Другой полюс отношения к дате, 
которая остается красной только 
в белорусском календаре (от нее 
отказалась даже Россия, где, собственно, 
и выстрелила «Аврора» сто лет назад), 
— это перформанс в Березовке 
Лидского района. Там к памятнику 
Ленину возложили венок, «украшенный» 
черепами, колючей проволокой и 
снабженный пожеланием «Гары ў пекле, 
кат» («Гори в аду, палач»).

Концептуальная битва
Дата дала разным деятелям и 

просто политизированной публике 
повод скрестить идейное оружие в 
концептуальной сече. Возвысились 
голоса как адептов созданного 
большевиками строя, так и тех, кто 
считает коммунизм абсолютным злом.

«Самое главное достояние — 
народовластие, социальная справед-
ливость, дружба людей, помощь. Это 
то, что принес нам Октябрь. На этой 
основе народ СССР победил в Великой 
Отечественной войне и мы построили 
мощное социалистическое государство. 
Были недостатки, но они мизерны по 
сравнению с тем, чего мы достигли», — 
заявил сегодня на столичной площади 
Независимости (прежде — Ленина) 
председатель совета Компартии 
Беларуси Алексей Камай.

Этот набор доводов шаблонен, то и 
дело звучит из разных уст — и легко 
разбивается представителями другого 
лагеря.

Они, например, скажут, что одержимый 
паранойей Сталин выкосил перед войной 
цвет Красной армии — и победа далась 
не «благодаря», а «вопреки». А «мощное 
социалистическое государство», в 
котором не было туалетной бумаги, в итоге 

проиграло соревнование капитализму 
и расползлось по швам. СССР просто 
нет, колосс на глиняных ногах рухнул 
— вот вам главное доказательство 
неконкурентоспособности комму-
низма...

К чему привел совок в мозгах
Здешняя топонимика, набор 

памятников в городах — это сплошной 
Хэллоуин. Увековечены кровавые, 
демонические фигуры. Но это только 
наружная атрибутика. Печальнее то, 
что и руководство страны, и немалая 
часть населения — в ментальном плену 
ушедшей эпохи. Мертвечина держит 
страну, общество в своих объятиях.

Наследие тоталитарного строя 
аукнулось тем, что после развала 
СССР люди оказались не готовыми к 
свободе. Потянуло назад, в убогий рай 
с докторской колбасой по 2 рубля 20 
копеек (очереди за ней, равно как и за 
прочими дефицитами, как-то быстро 
забылись).

Именно совок в мозгах привел к власти 
в 1994 году Александра Лукашенко. 
Ну а тот, кажется, довольно искренне 
взялся возвращать Беларусь в «светлое 
прошлое». В итоге страна потеряла 
и продолжает терять драгоценное 
историческое время.

В поздравлении по поводу 
сегодняшней даты Лукашенко 
отметил, что «сформированные в 
период Советского Союза социально-
экономические принципы легли в основу 
развития промышленного, научного, 
сельскохозяйственного и социального 
потенциала современного белорусского 
государства».

По-своему это верно. В Беларуси, 
как и в СССР, составляются пятилетние 
планы, доминирует государственная 
собственность. Но в советские времена 
пятилетки, пусть и дорогой ценой, в 
основном выполнялись, белорусское 
же правительство минувшую пятилетку 
позорно провалило, а на нынешнюю 
запланировало фактически топтание 
на месте. Массив же госсобственности 
стал капитальным тормозом развития 
страны. Многие предприятия работают 

неэффективно, держатся на вливаниях 
казенных денег. Это предприятия-зомби.

Торжество карго-культа
Страх белорусской правящей 

верхушки, изрядной части номенклатуры 
идет от незнания рынка и смутного 
предчувствия, что его наступление 
сделает ненужной всю нынешнюю 
дирижистскую систему, основанную на 
том, что вождь ездит на квадроцикле 
по полям, лично щупая колоски, 
периодически собирает «крепких 
хозяйственников» на совещания и пугает 
жесточайшим спросом. А начальники 
поменьше пугают своих подчиненных. 
При том что в действительно развитых, 
богатых странах экономика каким-
то непостижимым для наследников 
Октября образом функционирует без 
селекторных совещаний.

Из советских времен — и борьба с 
тунеядством, рецидив которой привел к 
появлению печально известного декрета 
№ 3. Спровоцировавшего, в свою 
очередь, массовые протесты в феврале 
— марте. Власти получили капитальный 
батхерт на ровном месте, а масса 
увидела, насколько «народен» режим, 
выводящий против мирного населения 
легионы «робокопов» в тяжелых латах и 
с водяными пушками за спиной.

К слову, о так любимом наследниками 
Октября лозунге народовластия. Да, в 
1994-м Лукашенко выиграл на довольно 
демократичных выборах. Но потом 
выборы были превращены в карго-культ, 
точь-в-точь как при советской власти. 
Периодически люди приходят в школы, 
опускают кусочки бумаги в красные 
ящики, однако к вопросу власти это 
не имеет отношения. Она взята раз и 
навсегда и удерживается совершенно 
иными способами.

Наконец, именно москвоцентризм 
и тяготение к реставрации советской 
системы определили выбор Лукашенко 
в пользу «братской интеграции» с 
Россией. Это обернулось «диким 
креном», порочность которого в 
минуты откровенности был вынужден 

беларусь в плеНу мертвечиНы
Споры о наследии Октябрьской революции (или переворота) 
— это вопрос не прошлого, а будущего нашей страны. 
Беларусь остается в капкане провального исторического 
эксперимента...

признавать и сам белорусский 
президент.

Российские субсидии оказались 
коварным наркотиком. Да, был период 
кайфа, разнузданного популизма, 
когда можно было повышать зарплаты 
без трансформации советского 
производственного потенциала, но при 
этом Беларусь упустила золотое время 
для реформ. А зависимость от Москвы 
стала угрозой суверенитету.

Курс на задворки развитого мира
Было бы неверно сводить проблемы 

развития Беларуси к тому, что вот, 
правящая верхушка уцепилась за власть 
и ничего не хочет менять. Изрядная часть 
населения тоже ничего не хочет менять. 
Даже среди тех, кто при социологических 
опросах высказывается за реформы, 
немала доля респондентов, для 

которых реформы — это усиление роли 
государства в экономике.

Наследие совка ведь еще и в том, что 
глубоко пустил корни патернализм. 
Велик страх потерять казенное рабочее 
место, пусть и со скудной зарплатой. 
При настоящем рынке — да, придется 
переучиваться, повышать квалификацию, 
конкурировать. Так, может, ну его к 
чертям собачьим?

«...Идея, что рынок нас спасет, что 
капитализм — это единственная система, 
которая может сегодня существовать, 
полная чушь», — рассуждал Лукашенко 
пару месяцев назад, принимая в Минске 
Геннадия Зюганова и стараясь пролить 
бальзам на душу лидера российских 
коммунистов.

Но все эти словесные выверты 
разбиваются о железный факт: нет ни 
одного примера, чтобы без рынка создали 
по-настоящему богатую, развитую страну. 
Апофеоз коммунистической системы — 
это сегодняшняя Северная Корея.

У нас до этого не дойдет, но вот вечное 
место на задворках развитого мира 
Беларуси светит вполне реально.

(сокращено)
Александр Класковский

БЕЛАПАН

Главная проблема ведь не в том, что дата 7 ноября 
остается праздником в официальном календаре. 
Проблема в том, что Беларусь де-факто остается в 
капкане провального исторического эксперимента.

Такім чынам, зарплата чыноўнікаў органаў дзярж-
кіравання ў верасні перавысіла зарплату бюджэтнікаў у 
1,7 разу, сярэднюю па краіне — у 1,3 разу.


